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ذخیره سدها از نصف کمتر شد
بر اساس آخرین آمار از وضعیت سدهای کشور، از ابتدای سال 
آبی تا تاریخ ۲۴ شهریورماه ۷ سد زیر ۱۵ درصد آب دارند و حجم 
آب موجود در مخازن ۴۹ درصد است.   به  گزارش ایسنا، میزان 
ورودی مخازن کل کشور از ابتدای سال آبی )ابتدای مهرماه( تا 
۲۴ شهریورماه معادل ۴۱. ۶۰ میلیارد متر مکعب بوده که در قیاس 
با سال گذشته که عددی معادل ۳۹. ۱۷ میلیارد مترمکعب بوده ۶ 
درصد افزایش داشته است. همچنین میزان کل خروجی سدهای 
کشور نیز نسبت به سال قبل با ۶ درصد افزایش مواجه بوده است. 
کنون ۲۵. ۴۰ میلیارد متر مکعب ثبت   حجم آب موجود مخازن ا
شده که این عدد نسبت به سال قبل که عددی معادل ۲۲. ۶۰ 
میلیارد متر مکعب بوده ۱۲ درصد افزایش یافته است. همچنین 
حجم پرشدگی سدهای کشور نیز تا این تاریخ ۴۹ درصد است.  
وضعیت برخی از سدهای مهم کشور بیانگر این است که در ۷ 
سد درصد پرشدگی کمتر از ۱۵ درصد است، به طوری  که سد طرق 
استان خراسان رضوی ۱۲ درصد، سد پانزده خرداد حوضه قمرود 
۱۳ درصد، سد استقلال آذربایجان غربی ۱۳ درصد، سد وشمگیر، 
گلستان، بوستان استان گلستان ۱۳ درصد، سد رودبال داراب 
استان فارس دو درصد، سد تنگوییه سیرجان استان کرمان ۸ 
درصد و سد ساوه استان مرکزی هفت درصد آب دارند.  همچنین 
ارتفاع کل ریزش های جوی کشور معادل ۲۵۰. ۳ میلیمتر است. 
این مقدار بارندگی نسبت به میانگین دوره های مشابه درازمدت 
( ۲ درصد افزایش و نسبت به دوره مشابه سال  )۲۴۶. ۵ میلیمتر

آبی گذشته )۲۱۱. ۴ میلیمتر( ۱۸ درصد افزایش را نشان می دهد. 

مصرف گاز ایران و چین برابر است
رئیس سازمان برنامه و بودجه در جمع هیات نمایندگان اتاق 
بازرگانی ایران گفت: میزان مصرف کشور معادل مصرف ۲۵ کشور 
اروپا و ۵۰ درصد اروپا و کل مصرف چین است در حالی که جمعیت 
 و رشد اقتصادی چین از ما خیلی بیشتر است.  سیدحمید 
پورمحمدی، رئیس سازمان برنامه و بودجه، در شانزدهمین 
جلسه دوره دهم هیات نمایندگان اتاق بازرگانی ایران گفت: 
من برای فعالان اقتصادی و بازرگانان و صنعتگران و کشاورزان و 
معدنکاران کشور احترام زیادی قائل هستم زیرا هیچ گروهی بیشتر 
از بازرگانان در تاریخ ایران به بسط فرهنگ ایران کمک نکردند 
و پیام تمدن ایرانی توسط بازرگانان ما به دورترین سرزمین ها 
رسیده است.  وی افزود: نقش بازرگانان از سال ۱۳۰۰ با تشکیل اتاق 
بازرگانی شکل نگرفت بلکه قدمت آن به طول تمدن تاریخ می رسد 
کنون همین بازرگانان و دولت از سوی تحریم ها و چالش ها در  و ا
فشار هستند.  پورمحمدی در ادامه تصریح کرد: دولت سالانه ۳۵ 
میلیارد دلار انرژی به حوزه برق می دهد و سالانه ۷۰ هزار میلیارد 
تومان بابت ما به التفاوت سوخت پرداخت می کند با این حال 
نمی تواند برق و گاز صنعت را تأمین کند و تولید آسیب می بیند برق 
مردم را که نمی شود قطع کرد.  وی خاطرنشان کرد: دولت بیش 
از ۲۳۰ میلیارد مترمکعب گاز تولید می  کند و حدود ۵۰ میلیارد دلار 
مترمکعب گاز صادر می کند یعنی تنها حدود پنج درصد گاز کشور 
را صادر می کند. بقیه در کشور مصرف می شود، این میزان مصرف 
معادل مصرف ۲۵ کشور اروپا و ۵۰ درصد اروپا و کل مصرف گاز چین 
است در حالی که جمعیت  و رشد اقتصادی چین از ما خیلی 
گر ۱۰درصد صرفه جویی گاز در کشور داشته  بیشتر است. بنابراین ا
باشیم منابع ارزی کشور را به میزان چشمگیری حفظ می کنیم.  
رئیس سازمان برنامه و بودجه ادامه داد: چالش های داریم که 
هم تولیدکننده و هم دولت بازنده آن هستند و هیچ راهی نداریم 
جز اینکه تولیدکننده و سازمان برنامه بودجه با هم یگانه شوند و 
درست است که چالش داریم، اما کشور ما هیچ گاه در برابر چالش ها 
سر خم نکرد.  وی اضافه کرد: ما ظرفیت های بزرگ دانشی در اختیار 
داریم، هیچ کشوری مانند ایران نیروی تحصیل کرده با کیفیت ارزان 
ندارد، نقشه سرزمین ما انواع معادن و نفت و گاز دارد و بالا و پایین 
آن آب است و به آب های آزاد وصل است، ما سرزمین بکر مکران را 
داریم، ذخایر مس و آهن، قدرت فرهنگی قابل توجه و تنوع اقوام 

گون و بازار ۵۰۰ میلیون نفری را در همسایگی خود داریم.  گونا

کتان پایین   تولید بنزین با ا
به دلیل جبران ناترازی

یک مقام مسئول گفت: پالایشگاه ستاره خلیج فارس توانایی 
کتان بالا و بنزین سوپر را دارد که به دلیل ناترازی  تولید بنزین با ا

کتان ۸۷ و البته قیمت ارزان شدیم.  مجبور به تولید بنزین با ا
گاز و  بابک افقهی مدیرعامل شرکت سرمایه گذاری نفت، 
پتروشیمی در گفت وگو با مهر با اشاره به اینکه شرکت نفت ستاره 
خلیج فارس بخش عمده ای از سوخت کشور را تأمین می کند، 
گفت: بیش از ۴۲ میلیون لیتر از مصرف روزانه بنزین در پالایشگاه 

ستاره خلیج فارس تأمین شود و پالایشگاه تک محصولی است. 
ک آسیب  وی با اشاره به اینکه مصوبه دولت درباره آئین خورا
بیشتری به این پالایشگاه وارد کرد، خاطرنشان کرد: این آسیب 
باعث شد که پیش بینی ها و هدف گذاری های صورت گرفته برای 
سال ۱۴۰۲ به صورت کامل دست پیدا نکنیم و همه تلاش کردیم 
که این دستور العمل و آثار آن را کمتر کنیم خوشبختانه در اواخر 
دولت سیزدهم تلاش های ما به ثمر نشست و دولت با مصوبه سه 
بند ی که داشت دستورالعمل دی ماه ۱۴۰۲ را عطف به ماسبق 
نکرد، به شرکت هایی مانند نفت ستاره خلیج فارس که طراحی آن 
کتان بالا بود که به ما تحمیل شد برای جبران  برای تولید بنزین با ا

کتان ۸۷ تولید کنید.  ناترازی بنزین و افزایش تولید باید بنزین با ا
افقهی با اشاره به اینکه دولت به دلیل ناترازی بنزین این شرکت 
کتان پایین تر کرد، افزود: نفت ستاره  را وادار به تولید بنزین با ا
کتان بالا و بنزین سوپر را دارد  خلیج فارس توانایی تولید بنزین با ا
کتان ۸۷ و البته قیمت  که به دلیل ناترازی مجبور به تولید بنزین با ا
ارزان شدیم.  وی ادامه داد: تجهیزات موجود در این پالایشگاه فن 
آوری و تکنولوژی تولید با کیفیت بالا و حتی یورو ۵ را دارا هستند. 
این مساله خسارت و زیان بسیاری را به نفت ستاره وارد کرد. بماند 
که پول همین بنزین ارزان هم به ما پرداخت نشده است.  به گفته 
مدیرعامل تاپیکو شرکت پالایشگاه نفت ستاره خلیج فارس هم 
کنون بیش از ۶۰ همت به دلیل فروش بنزین از دولت طلب کار  ا
هستیم که فشار سنگینی بر نفت ستاره وارد کرد.  وی با اشاره 
به اینکه شرکت نفت ستاره خلیج فارس امکان افزایش ظرفیت 
تولید بنزین را دارد، خاطر نشان کرد: در صورتی که دولت و شرکت 
ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی علاقه مند باشد با تأمین 
مالی مختصر می توانیم ظرفیت تولید بنزین را افزایش دهیم و با 
ک و میعانات که دولت در اختیار ما قرار دهد در یک فاز  تأمین خورا
توسعه ای می توانیم میزان تولید را از ۴۲ میلیون لیتر افزایش دهیم

اخبار

شاخص کل افت کرد
معاملات  پایان  در  بورس  کل  شاخص 
دیروز )یکشنبه، ۲۵ شهریورماه( با افت ۹۹۶۴ 
واحدی به ۲,۰۶۵,۵۰۷ واحد رسید.  در جریان 
 ) دادوستدهای دیروز )یکشنبه، ۲۵ شهریور
بازار سرمایه، بیش از ۷ میلیارد و ۳۴۵ میلیون 
، سهم و حق تقدم به ارزشی بالغ  اوراق بهادار
بر ۴ هزار و ۷۸۰ میلیارد تومان در بیش از ۲۵۵ 
هزار نوبت مورد دادوستد قرار گرفت و شاخص 
بورس با افت ۹ هزار و ۹۶۴ واحدی در ارتفاع 
۲ میلیون و ۶۵ هزار و ۵۰۷ واحد قرار گرفت.  
بیش ترین اثر منفی بر دماسنج بازار سهام در 
روز جاری به ترتیب به نام نمادهای معاملاتی 
فولاد، شپنا و شبندر شد.  بر اساس این گزارش، 
در بازارهای فرابورس ایران هم با معامله ۳ 
میلیارد و ۳۴۸ میلیون سهم و حق تقدم به 
ارزش ۱,۵۴۴ میلیارد تومان در بیش از ۱۰۶ هزار 
نوبت، شاخص کل فرابورس ۲۲ واحد افت کرد 
و در ارتفاع ۲۱ هزار و ۵۶۷ واحد قرار گرفت.  در 
این بازار هم دیروز بیش ترین اثر بر شاخص 
فرابورس به ترتیب به نام نمادهای معاملاتی 
، وسپهر و کگهر ثبت شد که در بین این  خاور
سه نماد، وسپهر بر شاخص فرابورس اثر مثبت 

داشت.

کاهش قیمت گوشت مرغ 
مدیرعامل اتحادیه مرغداران گوشتی کشور 
گفت: تا دو هفته آینده که مسافرت ها کاهش 
غ هم پایین خواهد آمد.  می یابد نرخ گوشت مر
غ در دو هفته اخیر روند  گوشت مر خ  نر
افزایشی داشت، به طوری که در ۵ ماهه نخست 
سال قیمت این محصول پروتئینی بین ۷۸ تا 
۸۸ هزار تومان در هر کیلو متغیر بود؛ اما در دو 
هفته اخیر این عدد به ۹۵ هزار تومان رسیده 
اتحادیه  ابراهیمی، مدیرعامل  است.  علی 
مرغداران گوشتی کشور در پاسخ به این پرسش 
غ تغییر کرده  که آیا قیمت مصوب گوشت مر
که  گفت: تقریباً دو سال است  است به مهر 
غ قیمت مصوب تعیین نمی شود و  برای مر
علاقه ای هم به این موضوع نداریم. قیمت 
مصوب و دستوری قابلیت اجرایی نداشته 
و با مؤلفه های اقتصادی منافات دارد.  وی 
افزود: ۵ اسفند سال گذشته طی مکاتبه ای 
که اتحادیه با محمدعلی نیکبخت، وزیر وقت 
خ  جهاد کشاورزی داشت خواهان پیگیری نر
غ شد زیرا تولیدکنندگان در حال زیان بودند.  مر
غ زنده با  وی ادامه داد: قیمت تمام شده مر
خ جوجه یک روزه ۳۰ هزار تومانی و سویا ۲۲  نر
هزار تومانی مبلغ ۵۰ تا ۶۰ هزار تومان بود. وزیر 
اسبق در ابلاغیه برای شرکت پشتیبانی امور دام 
داشت، از این مجموعه خواست تا گوشت های 
غ مازاد در سطح بازار را با قیمت ۵۸ هزار  مر
تومان جمع آوری کند که این شرکت نتوانست 
آن را عملیاتی نماید. از یکسو هم واردات انجام 

شده بود که تاریخ مصرف آن نزدیک بود. 
که  تدابیری  با  امسال  کرد:  تصریح  وی 
غ مازاد صادر شد؛  اندیشیده شد گوشت مر
کید داریم  البته حجم زیادی نبود. بنابراین تا
که قیمت باید در بازار و با توجه به عرضه و 
اتحادیه  مدیرعامل  شود.   مشخص  تقاضا 
۴ ماه  اینکه طی  با بیان  گوشتی  مرغداران 
غ  متوالی از اردیبهشت تا مرداد ماه قیمت مر
زنده بین ۵۰ تا ۵۳ تومان متغیر بود، اظهار کرد: 
در حال حاضر بیشتر صادرات به عراق است که 
غ در منطقه  خودش نیز جز تولیدکنندگان مر

محسوب می شود. 

غ     افزایش مصرف گوشت مر
قیمت  افزایش  چرایی  درباره  ابراهیمی 
غ در شهریور ماه، عنوان کرد: گوشت  گوشت مر
تولیدی شهریور ماه مربوط به جوجه ریزی 
تیر و اواخر خرداد ماه بوده که به دلیل گرمای 
هوا میزان جوجه ریزی در استان های جنوبی 
کم تولید پایین آمده  ، ترا کاهشی و در مرکز
کم شده و  بود. ضمن اینکه وزن گیری هم 
غ ها سبک تر هستند.  وی افزود: از سوی  مر
و  تابستانی  تعطیلات  پایان  دلیل  به  دیگر 
کشور  غ در  افزایش مسافرت ها، مصرف مر
شهریور ماه روند صعودی دارد. مردم هم 
غ منجمد  تازه خوری دارند و مر عادت به 
تقاضای کمی دارد؛ از این رو مصرف در این ماه 
افزایش یافت.  این مسئول صنفی اظهار کرد: 
تا دو هفته آینده که مسافرت ها روند کاهشی 
غ هم پایین  خواهد داشت قیمت گوشت مر
می آید.  وی با اشاره به نوسان تقاضا در این 
ماه اضافه کرد: در حالی که ۱۷ شهریور عنوان 
غ در میدان به همن کم  شد میزان گوشت مر
آمده است، اما چند روز بعد در ۲۰ شهریور ۲۰۰ 
تن اضافه آمد.  مدیرعامل اتحادیه مرغداران 
غ برای  گوشتی کشور با بیان اینکه صادرات مر
افزایش  از  بازار داخلی و جلوگیری  تنظیم 
قیمت ها متوقف شده است، عنوان کرد: در 
غ زنده در بازار به ۶۳  حال حاضر قیمت روز مر
تا ۶۴ هزار تومان رسیده و قیمت تمام شده در 
شرایط فعلی در حدود ۶۵ هزار تومان است.  
ابراهیمی یادآور شد: خوشبختانه در تأمین 
نهاده های دامی مشکلی وجود ندارد و در 
نیمه دوم با کاهش دما تولید این محصول 
خواهد  افزایشی  روند  کشور  در  پروتئینی 
داشت.  مدیرعامل اتحادیه مرغداران گوشتی 
کشور در پایان اظهار کرد: دولت و تشکل ها 
اجازه نمی دهند در تأمین بازار ذرت، جوجه 

و سویا مشکلی به وجود آید.

انتظار می رفت سیاست های  که  در حالی  آرمان ملی: 
جدید ارزی جلوی هدر رفتن منابع ارزی در واردات کالا های 
غیرضروری را بگیرد، اما شاهد اتفاقی عجیب در بازار موبایل 
هستیم. واردات گوشی در ۳ ماهه نخست سال ۱۴۰۳ با افت 
۲۷ درصدی روبه رو شده، اما در عین حال، شاهد رشد سهم 
آیفون در بازار هستیم. این تناقض آشکار نگرانی هایی را در 
مورد سیاست گذاری های ارزی و تخصیص ارز به این حوزه 
ایجاد کرده است. مجید عالیان، سخنگوی انجمن واردکنندگان 
موبایل درباره وضعیت ممنوعیت واردات موبایل های آیفون 
۱۵ و ۱۶ به »آرمان ملی« گفت: درباره واردات و رجیستر شدن 
یا نشدن گوشی های همراه آیفون ۱۵ و ۱۶ و نحوه رجیستر 
آنها به صورت رسمی به ما ابلاغ نشده است، اما می دانیم که 
پیگیری هایی در حال انجام است و امیدواریم که این امر به 
نتیجه ای مطلوب ختم شود و این امر تا پیش از ورود آیفون ۱۶ 
به بازار ایران عملیاتی شود. وی درباره عامل اصلی محدودیت 
واردات آیفون به بازار گفت: دلیل اصلی ممنوعیت واردات برخی 
کنون به طور رسمی اعلام شده،  از مدل های گوشی آیفون که تا
مدیریت منابع ارزی عنوان شده است، هرچند پیش از این با 
ثبت سفارش و تخصیص ارز واردات انواع گوشی های آیفون 
انجام می شد و به تقاضای داخلی که برای این مدل گوشی کم 
نیز نبود، پاسخ داده می شد، اما پس از ممنوعیت در حقیقت 
از میزان تقاضای این مدل گوشی کاسته نشد، اما با توجه به 
ممنوعیت اعلام شده از سوی دولت، به این میزان تقاضای 
ثابت، یا حتی افزایش یافته از طریق مبادی غیرقانونی و قاچاق 
پاسخ داده شد و بر اساس آمار غیررسمی حدود ۹۰۰ هزار تا یک 
میلیون دستگاه گوشی آیفون مدل ۱۴ و ۱۵ به ارزش حدود ۹۰۰ 
میلیون دلار به کشور به طور غیررسمی و قاچاق وارد شد که 
بیانگر این است که نه تنها مدیریت منابع ارزی صورت نگرفت 
بلکه منجر به این شد که منابع ارزی به طور غیررسمی از کشور 
خارج شود، در حقیقت نادیده انگاشتن تقاضا برای تلفن های 
همراه مدل ۱۴ و ۱۵ و ممنوعیت واردات این مدل از موبایل ها 

فقط بازار و بستری برای قاچاق و رانت خواری فراهم کرد. 

   آزمودن تجربه ای اشتباه
عالیان اضافه کرد: پیش از این نیز بارها چنین تصمیماتی 
در این زمینه اخذ شده بود و مصوباتی درخصوص ممنوعیت 
واردات گوشی های آیفون در مدل های بالا صادر شده بود و 
کنون در حال تجربه آن هستیم را به  نتایج مشابه آنچه هم ا
گر مسئولان فقط نگاهی  همراه داشته است، به این ترتیب ا
به سوابق تصمیمات اخذشده داشته باشند و بازار مصرف و 
تقاضا و در مجموع اقتصاد کشور برایشان مهم باشد، اقدام به 
اخذ چنین تصمیماتی نمی کنند و باید با رفع این ممنوعیت و 
محدودیت ها بازار را همراه با وضعیت تقاضا و عرضه متعادل 

نگه دارند. 

   تکلیف خریداران و فروشندگان را روشن کنید
او درباره ارز تخصیص یافته جهت واردات کالا و قطع شدن ارز 
دولتی برای واردات برخی از کالاها و تاثیرات آن در بازار گفت: ارز 
کثر کالاها از جمله گوشی موبایل  تخصیص یافته برای واردات ا
همواره نوسانات مختلفی را پشت سرگذاشته است، به عنوان 
مثال درباره موبایل پیش از این از طریق ارز نیمایی، سپس تالار 
کنون نیز از طریق ارزی بسیار نزدیک  دوم و سامانه سما و هم ا
به بازار آزاد انجام می شود، بدیهی است ارز تک نرخی باعث 
می شود که سرگردانی واردکنندگان و مصرف کنندگان از بین 
گر این تصمیمات باعث افزایش چنددرصدی نرخ  برود، حتی ا
این محصول شود، حداقل همگی می توانند نسبت به واردات 
یا خرید محصولات خود تصمیم گیری جدی داشته باشند. در 
هر حال بزرگ ترین چالش در مقوله واردات موبایل نوسانات در 
خصوص قیمت ارز و تصمیم گیری ها در این زمینه بوده است. 

   سرکوب تقاضا دلیل رونق قاچاق آیفون 
سخنگوی انجمن واردکنندگان موبایل توضیح داد: تخلفات 
و قاچاق موبایل به دلیل ممنوعیت برخی از مدل های گوشی 
آیفون تقاضا برای این مدل از تلفن های همراه را افزایش داده 
است و در این راستا برخی از فروشندگان در سطح خرد و کلان 

از این تقاضای انباشته شده بدون پاسخ رسمی مردمی، 
سوءاستفاده می کنند و با اعلام روش های فروش به ظاهر 
راحت تر از علاقه مردم سوءاستفاده می کنند و با اختلاس های 
کلاهبرداری اموال مردم، به ایجاد ناامنی و  کلان علاوه بر 
نارضایتی عمومی مردم بیش از پیش دامن می زنند و از این رو 
علاوه بر مردم این سوال برای ما نیز مطرح شده است، که چرا با 
وجود این همه مشکلات ناشی از ممنوعیت برخی از مدل های 
گوشی آیفون باز هم همچنان بر محدودشدن واردات این 
محصولات اصرار می شود؟ دبیر کنگره موبایل معتقد است: 
مشکلات مربوط به این امر ناشی از تصمیمات خلق الساعه ای 
است که در نهایت به التهاب بازار ختم می شود و عده ای 
سوءاستفاده گر در بازار نیز از این امر سود می جویند و قطعاً 
هیچ ارتباطی با سلطان ها و... در این صنف ندارد، بلکه نکته ای 
که وجود دارد این است که تصمیمات اخذ شده در این حوزه 
لحظه ای، بدون کارشناسی و مشاوره با صاحبان این صنف و 
بررسی بازار صورت می گیرد که باعث ایجاد حفره ای در فضای 
اقتصادی می شود که عده ای از این خلأ سوءاستفاده می کنند 
و متاسفانه باعث ایجاد رانت هایی می شود که باید دید که 
خ می دهد از کدام  این اتفاقات که به شکل سریالی در کشور ر
ناحیه ایجاد می شود؟ هرچند قطعاً بیش ترین عامل همین 
تصمیمات اشتباه و غیرکارشناسی است که فرصت های خوبی 

برای اخلالگران ایجاد می کند. 
کید می کند  اسدی، رئیس انجمن تلفن همراه ایران نیز تأ
که انجمن تلفن همراه ایران به شدت پیگیر موضوع برداشته 
شدن ممنوعیت های آیفون است و همواره اعلام کرده که 
»رفع ممنوعیت واردات این کالا منافع صنفی و منافع ملی را 
تأمین می کند و هیچ کس از برداشته شدن این ممنوعیت ضرر 
نمی کند.« البته آن طور که رئیس انجمن تلفن همراه ایران 
می گوید، برداشته شدن ممنوعیت آیفون منوط به برخی 
گر قرار  تغییرات از جمله تغییر در میزان تعرفه واردات است: »ا
باشد که ممنوعیت واردات گوشی های آیفون برداشته شود نیاز 
به بعضی تغییرات گمرکی دارد. تعرفه گمرکی واردات باید افزایش 
پیدا کند و چند نهاد، وزارتخانه، کمیسیون اصل ۹۰ مجلس و... 
درگیر این موضوع خواهند شد.« هرچند پیش از این تعرفه 
واردات انواع گوشی های کمتر و بیشتر از ۶۰۰ دلار اعلام شده و 
بعد از کش وقوس هایی که وجود داشت این تعرفه در سال ۱۴۰۳ 
برای گوشی های بیشتر از ۶۰۰ دلار که با رویه تجاری وارد شده اند 
۳۰ درصد و برای گوشی هایی با این قیمت که با روش مسافری 
یا پستی وارد کشور شده اند، ۶۰ درصد تعیین شده بود. حتی 
در مقطعی زمزمه هایی از اینکه آیفون های ۱۴ به بعد در صورت 
لغو ممنوعیت تعرفه ۹۶ درصدی خواهند داشت هم به گوش 
رسید، اما در ادامه این عدد تکذیب شد و همان ۶۰ درصد تعرفه 
برای گوشی های مسافری بالای ۶۰۰ دلار در نظر گرفته شد. 
وی اضافه کرد: حدس و گمان من از جلساتی که با دوستان 
گر قرار باشد واردات آیفون ۱۴ به  در دولت دارم این است که ا
بعد را باز کنند مجدداً افزایش تعرفه می دهند و بعد واردات 

آزاد می شود. یعنی تعرفه ای که الان ۲۰ درصد تا ۳۰ درصد است 
بیشتر می شود. به آن ۹۶ درصدی که یک بار اعلام شد نخواهد 
رسید اما آنچه که من در جلسات متوجه شدم این است که 
تعرفه واردات تجاری ۴۰ تا ۵۰ درصدی برای این آیفون ۱۴ به بعد 
در نظر گرفته خواهد شد. تعرفه واردات مسافری هم که طبق 

قاعده تقریباً دو برابر تعرفه تجاری خواهد بود. 

   واردکننده ها تا از رجیستر شدن مطمئن نشوند آیفون 
۱۵ و ۱۶ نمی خرند

در این میان، شایعه هایی هم درباره اینکه واردکننده ها 
از رجیستر شدن آیفون های ۱۴ و ۱۵ و ۶۱ مطمئن شده اند و 
بعضی از آن ها اقدام به خرید آیفون ۱۵ کرده اند تا به زودی و 
پس از رفع ممنوعیت ها این گوشی ها را وارد بازار کنند، شنیده 
می شود. رئیس انجمن تلفن همراه، اما این موضوع را تکذیب 
کرده و می گوید هیچ یک از واردکنندگان رسمی اقدام به خرید 
این گوشی ها نکرده اند: »واردکننده های رسمی تا شناسه کالا 
نیاید و مطمئن نشوند که ثبت سفارش حتماً انجام می شود 
و می توانند ارز لازم را تأمین کنند، اقدام به خرید نخواهد کرد. 
گوشی های آیفون کالای گران قیمتی هستند و واردکننده تا 

مطمئن نباشد آن را خریداری و وارد ایران نمی کند.«

   امید به اصلاح یک آشفته  بازار
بر اساس این گزارش؛ در حالی که سرگذشت بازار موبایل و 
سایر تجهیزات آی تی در سال گذشته مانند سال های دیگر به 
مسائل ارزی گره خورد، از نظر فعالان این حوزه سرنوشت بازار 
محصولات آی تی در سال جدید نیز به نگاه سیاستگذار به روند 
تخصیص ارز به حوزه فناوری اطلاعات وابسته است. در این 
زمینه، اعلام شرایط سهمیه واردات در سال ۱۴۰۳ نشان می دهد 
که قواعد ثبت  سفارش تلفن همراه در بهار سال ۱۴۰۳ همچنان 
طبق روال قبل )تخصیص یک ششم میانگین واردات تلفن 
همراه بازرگان در سال های ۱۴۰۱ و ۱۴۰۲ به عنوان سابقه اولیه( 
بود. با این اوصاف، فعلا تغییری در روند تخصیص ارز واردات 
موبایل ایجاد نشده است. محمدرضا فرجی، رئیس اتحادیه 
فناوران رایانه تهران نیز آینده بازار موبایل را وابسته به تصمیم 
سیاستگذار و پذیرش موضوع تخصیص کافی ارز به این حوزه 
می داند و می گوید: در این شرایط، عرضه و تقاضا به تعادل 
می رسد، سود کمتری از مصرف کننده گرفته می شود و توان 
مالی آن برای خرید افزایش می یابد و در نهایت، بازار به تعادل 
می رسد. او در بخش دیگری از صحبت های خود درباره روند 
 ، فعلی بازار موبایل و لپ تاپ توضیح می دهد: در حال حاضر
 ، عرضه و تقاضای چندانی در بازار وجود ندارد. از سوی دیگر
خ ارز بخش عمده ای از کالاها در گمرک  با توجه به نوسان نر
مانده و هنوز وارد بازار نشده است. بنابراین زمان می برد تا 
کالای جدیدی وارد بازار شود. عرضه کنندگانی هم که از قبل کالا 
داشته اند، با توجه به نوسان نرخ ارز با رقم بالاتری محصولات 

خود را خواهند فروخت. 

»آرمان ملی« از وضعیت بازار موبایل آیفون گزارش می دهد

قاچاقی به شیرینی 900 میلیون دلار
   تبعات تصمیمات خلق الساعه در بازار موبایل

وزیر راه و شهرسازی با بیان اینکه آنچه 
در چند سال اخیر در سیاست گذاری شهر 
قابل دفاع نیست،  خ داده است  تهران ر
شهر  چالش های  و  ویژه  موقعیت  گفت: 
تهران ایجاب می کند که تصمیم سازی ها و 
تصمیم گیری ها در آن، در سطح کلان تری 
همچون هیات محترم وزیران انجام شود. 
ابر مشکلات پایتخت؛ صرفاً در شهرداری 
تهران و کمیسیون های آن قابل حل نیست 
و نیازمند تصمیم های هیات وزیران و البته 

اجرای آنهاست. 
فرزانه صادق، وزیر راه و شهرسازی، در 
دیدار دو ساعت و نیمه با نمایندگان جامعه 
شهرسازان، معماران و فعالان محیط زیست و 
سایر نهادهای مدنی خواستار اولویت بندی 
ابر چالش های ذکر شده از سوی این نهادها 
و تشکل ها شد و ابراز امیدواری کرد تا در مدت 
وزارتش »اسیر نظامات قدرت نشده و در 
صراطی مستقیم به سوی حل مشکلات مردم 
پیش برود.«  عضو کابینه دولت چهاردهم 
محدود  مدت  این  در  شاید  داد:  ادامه 
چهارساله به رؤیاها و اهداف غایی خود 
نرسیم، اما باید در مسیر صحیح دستیابی 
به آنها حرکت کنیم.  وی در عین حال که از 
اهمیت رؤیاپردازی سخن گفت؛ خطاب به 

کید کرد که کمک ها و مشورت های  حضار تا
آنان باید واقعی و با توجه به نیازهای مردم 
کنش  و امکانات موجود باشد.  صادق در وا
ح شده نسبت به  به برخی انتقادات مطر
قانون جهش تولید و مفاد مربوط به مسکن 
در قانون برنامه هفتم توسعه؛ یادآور شد: 
این قوانین به دلیل عقب ماندگی در تولید 
شدن  خانه دار  برای  مردم  نیاز  و  مسکن 
کید بر اینکه  تدوین شده است.  صادق با تا
تنها ترسیم مشکلات، راهگشا نیست، متذکر 
شد: باید ارتباط مؤثری با مردم برقرار کنیم تا 
آنها بدانند که ما برای رفع نیازهایشان دچار 
چه مشکلاتی هستیم. تأمین زمین و مسکن 
وظیفه ماست؛ اما باید مسکنی متناسب 
با شان مردم برایشان تأمین کنیم، نه آنکه 
بدون زیرساخت های لازم، صرفاً مسکن هایی 
را در محل هایی نامناسب به آنها تحویل 

بدهیم. 
کید بر اینکه   وزیر راه و شهرسازی با تأ
باید نسخه های واقعی برای حل مشکلات 
مسکن و شهرسازی تجویز شود یادآور شد 
که حل همه مسائل موجود، متوجه وزارت 
کنش به  راه و شهرسازی نیست.  وی در وا
انتقادات برخی اعضای حاضر در جلسه به 
مصوبات شورای عالی شهرسازی و معماری 

خطاب به احمد نیکخواه نائینی سرپرست 
کید  معاونت معماری و شهرسازی خود، تا
که  کرد: مشروح صورت جلسات این شورا 
نشان دهنده مواضع نمایندگان وزارت راه 
و شهرسازی، نمایندگان مشاوران معمار و 
شهرساز و فعالان مدنی و محیط زیستی و 
سایر فعالان است؛ منتشر شود و در دسترس 
که این موارد محرمانه  همگان قرار بگیرد، چرا
نیستند و مخاطبان باید در جریان مواضع 
طرفین موافق و مخالف قرار گیرند.  صادق 
با بیان اینکه آنچه در چند سال اخیر در 
خ داده است  سیاست گذاری شهر تهران ر
قابل دفاع نیست، ادامه داد: موقعیت ویژه 
و چالش های شهر تهران ایجاب می کند که 
تصمیم سازی ها و تصمیم گیری ها در آن، 
در سطح کلان تری همچون هیات محترم 
وزیران انجام شود. ابر مشکلات پایتخت؛ 
صرفاً در شهرداری تهران و کمیسیون های 
آن قابل حل نیست و نیازمند تصمیم های 
هیات وزیران و البته اجرای آنهاست. من 
هم مثل شما متوجه هستم که سرزمینمان 
رنجور است. برای همین علاوه بر شهرسازی، 
برنامه ریزی محیط زیست، امور اجتماعی 
به ویژه در حوزه زنان برایم حائز اهمیت است.  
عضو کابینه دولت چهاردهم با ابراز امیدواری 

نسبت به اینکه بتواند نقش »مادرانه« خود 
در وزارت راه و شهرسازی را به خوبی ایفا 
کند؛ خواستار استمرار مطالبه گری جامعه 
مهندسان معمار و شهرساز و سایر فعالان 
مدنی شد.  وزیر راه و شهرسازی خطاب به 
نمایندگان جامعه مهندسان مشاور معمار و 
شهرساز ادامه داد: بسترسازی برای تسهیل 
مطالبه گری شما با من؛ نقد عملکرد وزارت راه 

، با شما.  و مطالبه گری از وزیر
 وی در ادامه سخنان خود با قبول آنکه 
برخی طرح های جامع، مسئله محور نیستند 
متذکر شد: البته اول باید بدانیم که »چه 
ح ها را  می خواهیم بکنیم؟« و بعد برخی طر

کنار گذاشته و یا اصلاح کنیم.  
کرات خود با  وزیر راه و شهرسازی از مذا
سازمان برنامه و بودجه برای متناسب سازی 
ح های  حق مشاوران در تهیه و تدوین طر
که  کرد و اطمینان داد  توسعه شهری یاد 
که  وی  یافت.   خواهد  ادامه  مسیر  این 
انتصابش به عنوان وزیر راه را به منزله اعتماد 
دولت و مجلس به یک کارشناس معماری 
و شهرسازی تعبیر می کرد؛ ادامه داد: تداوم 
کمک شماست. باید  این اعتماد نیازمند 
ح شده در این  با اولویت بندی مسائل مطر

جلسه به سمت حل آنها پیش برویم. 

وزیر راه و شهرسازی: 

سیاست گذاری های شهر تهران قابل دفاع نیست


